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ا شركت بورس كالاي ايران در حالي سومين س�ال فعاليت خود را به پايان برد كه اكثر بازارهاي كالايي جهان 
همچنان از اثرات ركود جهاني و كاهش تقاضا ي اكثر كالاها متضرر شده اند فارغ از خيزش مجدد بازارهاي مالي 
و كالايي جهان در هفته هاي پاياني سال، بورس هاي كالايي جهان شرايط مطلوبي نداشتند و از سوي ديگر ركود 
بخش مسكن ايران و ركود نسبي كه بر اقتصاد ايران در سال گذشته حاكم شده بود باعث نشدتا فعالان بازار به 
آينده بورس كالا و روند مثبت فعاليت آن و ورود محصولات جديد به بورس كالا خوش�بين نباش�ند .كارگزاران 
بورس كالا هم معتقدند با تمام فراز و نش�يب هاي پيش آمده در سال گذشته  در س�طح اقتصاد كشور، ا ما روند 
فعاليت بورس كالا را مي توان مثبت تلقي كرد. اين اف�راد راه اندازي رينگ صادراتي بورس و پذيرش محصولات 

جديد و همچنين درايت مديران بورس ،كالا را در كنترل بورس مهم ترين عوامل روند مثبت بورس مي دانند. 

نقشه راه
                              توسعه بورس کالا

 از زبان کارگزاران و کارشناسان 

بورس کالا
در توسعه زیر ساخت ها موفق بود

 خرازي دبير كل كانون كارگزاران 
در گفتگو با  ماهنامه »  بورس كالا  « مطرح كرد ؛

اصغربنده نواز
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محمد حسين ديده ور:
رونق بورس كالا با ورود محصولات جديد 
رئيس هيئت مديره كار گزاري فولاد مبنابه 
عنوان يكي از موسس��ين بورس فل��زات كه در 
ش��كل گيري بورس كالا نيز نقش چشم گيري 
داش��ته اس��ت،  در خص��وص عملك��رد بورس 
كالا در سال گذش��ته گفت: با توجه به وظايف 
محوله به ب��ورس كالا و محدوديت هاي فعاليت 
آن، روند فعاليت بورس كالا در س��ال گذش��ته 
مثبت تلقي مي ش��ود. بايد پذيرف��ت كه بورس 
كالا متأثر از بازارهاي جهاني است و همان گونه 
كه بازارهاي مالي و بورس ه��اي كالايي جهان 
در سال گذش��ته راكد بودند بورس كالاي ايران 
نيز تا ح��دودي متأثر از آنها بود. از س��وي ديگر 
ركود بخش مسكن نيز در س��ال گذشته باعث 
تأثير گذاري منفي در رينگ فلزات بورس شده 
بود. وي افزود: البته  ب��ا پذيرش كالاهاي جديد 
و فعال شدن بخش كشاورزي بورس مي توان به 
رونق بورس در سال جديد در زمينه پتروشيمي 
و س��يمان اميدوار بود اما نمي ت��وان پيش بيني 
دقيقي در خصوص فعاليت بورس كالا داش��ت 
چرا كه بورس متأثر از ش��رايط حاكم بر اقتصاد 

جهاني و داخلي است.
ديده ور در خصوص چگونگي توسعه بورس كالا 
گفت: با توسعه قراردادهاي آتي، پذيرش كالاهاي 
جديد، توسعه بخش كشاورزي و اعطاي اعتبارات 
به خريداران، مي توان باعث گس��ترش و توسعه 

بورس كالا در سال جديد شد.

محمود رضا الهي فرد:
رينگ پتروشيمي فعال تر بود 

كالا  س��ي ولكس  كارگ��زاري  مدير عام��ل 
نيز  درخص��وص عملكرد ب��ورس كالا در س��ال 
گذش��ته گفت: به رغ��م  ركود جهاني و ش��رايط 
اجتماعي،سياس��ي و اقتصادي حاكم ب��ر ايران، 

عملكرد بورس كالا را بايد  مثبت تلقي كرد. 
وي مهم ترين عامل رشد حجم معاملات را در 
سال گذش��ته رينگ پتروش��يمي و فرآورده هاي 
نفتي دانست و گفت: حمايت شركت ملي صنايع 
پتروش��يمي و ش��ركت بازرگاني پتروش��يمي از 

بورس كالا منجر به توس��عه رينگ پتروشيمي و 
فرآورده هاي نفتي شد بويژه آنكه در سال گذشته 
ش��اهد راه اندازي تالار رينگ صادراتي بورس در 

كيش بوديم. 
وي گف��ت: 40 درصد حجم معاملات س��ال 
گذش��ته بورس متعلق به محصولات پتروشيمي 
بود و ح��دود 60 درصد نيز به فل��زات اختصاص 
يافت. متاسفانه در س��ال گذشته بواسطه كاهش 
تقاضاي فولاد و رك�ود بازار فلزات، ميزان ف�روش  
كارخانه  هاي فولادي كاهش چشمگيري داشت 
از سوي ديگر به دلايل ذكر شده، توليد كنندگاني 
همچون فولاد خراسان و آذر بايجان نقش بسيار 

كمرنگي در بورس داشتند. 
الهي ف��رد در خصوص معاملات طلا در س��ال 
گذش��ته گفت: عرضه كننده داخلي طلا در سال 
گذش��ته همكاري مطلوبي با بورس كالا داش��ت 
و حجم معاملات طلا در س��ال گذش��ته رش��د 
چشمگيري داش��ت. با توجه به مذاكرات صورت 
گرفته با بخش خصوصي صنعت طلا سال جديد 
ش��اهد حضور بخش خصوصي صنع��ت طلا در 
ب��ورس كالا خواهيم بود و بناب��ه توافقات صورت 
گرفته بخش خصوصي سالانه 500 كيلو طلا در 

بورس عرضه خواهد كرد.
وي در رابط��ه با چش��م انداز ب��ورس كالا در 
سال جديد گفت: در س��ال جاري با خروج بازار 
جهاني از ركود مي توان بيش��تر به رونق بورس 
كالا نيز اميدوار بود مش��روط بر آنكه دولت نيز 
حمايت هاي لازم را از توسعه بورس كالا داشته 

باشد. 
الهي فرد با اش��اره به راه اندازي رينگ صادراتي 
گفت: در س��ال جديد ش��اهد رونق اي��ن رينگ 
خواهيم بود و بخ��ش قابل توج��ه اي از صادرات 
محصولات پتروشيمي از طريق بورس كالا صورت 

خواهد گرفت.
وي در خص��وص رونق رينگ فلزات در س��ال 
جديد گفت: رون��ق بازار فلزات و ف��ولاد منوط به 
سياستهاي دولتي است در صورتي كه دولت ساز 
كار مناس��بي را براي حمايت از مصرف  كننده در 
نظر بگيرد مي توان به رونق بازار فلزات و فولاد نيز 

اميدوار بود. 

روح الله ميرصانعي:
افتتاح رينگ صادراتي مهم ترين 

اتفاق سال 88
مدير عامل كارگ��زاري پارس اي��ده بنيان نيز 
معتقد اس��ت پذيرش كالاهاي جديد و راه اندازي 
رينگ صادراتي موجب رش��د حج��م معاملات و 

تداوم حركت صعودي بورس كالا مي شود. 
وي در گفت و گو با خبرنگار بورس كالا با اشاره 
به ركود بازار فلزات در سال گذشته گفت: با وجود 
تأثير منفي ركود جهاني بازار فلزات بر بازار ايران، 
رينگ فلزات به فعاليت خود ادامه داد و مشكلي در 

فعاليت اين رينگ پيش  نيامد. 
ميرصانعي در زمينه معاملات آتي نيز گفت: در 
سال گذشته شاهد حركت صعودي و اما تدريجي 
قراردادهاي آتي س��كه بوديم. اما ب��ه دليل آن كه 
مقوله معام��لات آتي همچنان براي بس��ياري از 
سرمايه گذاران ناش��ناخته است مي توان با اجراي 
س��ازكارهاي مناس��ب و فرهنگ س��ازي به رشد 

معاملات آتي اميدوار بود. 
اين كارگزار بازار س��رمايه با اظهار خوشبيني 
در خصوص طراحي ش��اخص بورس كالا در سال 
جديد خاطر نش��ان كرد: افزايش حجم معاملات 
نمي تواند نشان دهنده رشد حجم معاملات بورس 
باشد و نمي تواند نشان دهنده روند صعودي بورس 
كالا مطرح ش��ود. همان گونه ك��ه كاهش حجم 
معاملات نيز نمي تواند نش��ان دهنده ركود بورس 
تلقي شود بنابراين لازم است مسئولين امر، طراحي 
شاخص بورس كالا را در دس��تور كار قرار دهند تا 
تحليل گران بازار سرمايه ايران، تحليل مناسبي از 

روند فعاليت بورس داشته باشند.
وي با بيان اين كه مديران شركت بورس كالاي 
ايران وظايف سنگيني بر عهده دارند گفت: از سوي 
ديگر مي بايد جوابگوي سهامداران شركت باشند و 
با توجه به اين كه سرمايه هنگفتي از سهامداران 
نيز در اختيارشان اس��ت بايد روند فعاليت بورس 
را مثبت كنند تا سود مناسبي نصيب سهامداران 
شود و از س��وي ديگر وظايف ملي و اجتماعي نيز 
بر دوششان است و مي بايد حساسيتهاي متوليان 
اقتصاد كشور را در نظر بگيرند و همچنين مي بايد 
به توانمند تر كردن كارگزاران و نظارت  بر معاملات 

محمد حسين ديده ور ،رئيس 
هيئت مديره كارگزاري فولاد  

مبنا :با توسعه قراردادهاي 
آتي، پذيرش كالاهاي جديد، 

توسعه بخش كشاورزي و اعطاي 
اعتبارات به خريداران، مي توان 
باعث گسترش و توسعه بورس 

كالا در سال جديد شد.

محمود رضا الهي فرد 
مدير عامل كارگزاري سي 
ولكس كالا: در سال جاري 

با خروج بازار جهاني از ركود 
مي توان بيشتر به رونق بورس 

كالا نيز اميدوار بود
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نيز و ... هم توجه كنند.
ميرصانعي با بيان اين كه بورس كالاي ايران يك 
نهاد نوپا است كه با اس��تانداردهاي جهاني فاصله 
زيادي دارد تصريح كرد: رسيدن به استانداردهاي 
جهاني و الگو ب��رداري از بازارهاي كالايي معتبر و 
استاندارد جهان و اس��تفاده از تجارب آنها از ديگر 
مسائلي است كه مي بايد از اهداف مديران بورس 

در آينده باشد. 
وي با اش��اره به ضرورت اصلاح قوانين و به روز 
كردن بورس گفت: بورس كالا نيازمند اصلاحات 
است و بايد در راس��تاي مدرن كردن و استاندارد 
كردن فعاليت هاي ب��ورس، از تجارب بورس هاي 
كالايي معتبر اس��تفاده كنيم و با توجه به شرايط 
داخلي، يك بورس كالاي استاندارد، مدرن و طبق 

شرايط ايران ايجاد كنيم.
ميرصانعي در خصوص چشم انداز بورس كالا 
در س��ال 89 گفت: مهم ترين بخشي كه مي تواند 
موجب رشد بورس كالا در سال جديد باشد رينگ 
صادراتي اس��ت كه با وجود آن كه بخش عمده اي 
از توليدات پتروش��يمي به خارج صادر مي گردد. 
مي توان با تعاملات س��ازنده، صد در صد صادرات 
محصولات پتروشيمي را از طريق بورس انجام داد. 
رينگ فلزات هم تقريبا به بلوغ رس��يده است و به 
نظر مي رسد حجم معاملات فلزات در بلوغ قرار داد 
و در رينگ پتروشيمي نيز حجم معاملات فعلي در 
سال جديد قابل پيش بيني است و در سال جديد 
معاملات پتروشيمي  رشد مثبت خود را به صورت 

تدريجي ادامه خواهد داد.

شهريار شهميري:
توجه ويژه به ابزارهاي مالي جديد

مدير عامل كارگزاري س��هم آشنا در خصوص 
عملكرد شركت بورس كالا در سال گذشته گفت: 
بايد بپذيريم شركت بورس كالاي ايران يك نهاد 
نوپايي اس��ت كه محدوديت هاي خ��اص خود را 
دارد بنابراين با توجه به ظرفيت هاي اقتصاد ايران 
عملكرد بورس كالا در س��ال گذشته مثبت تلقي 
مي ش��ود بويژه آنكه در سال گذش��ته با توجه به 
ركود بازارهاي جهاني و داخل��ي و كاهش تقاضا، 

حجم معاملات بورس رش��د خوبي داشته است 
و همين طور طي اين س��ال دهه��ا كالا در بورس 
پذيرفته شد كه مورد تأييد فعالان بازار آن كالاها 

قرار گرفت.
وي افزود: سال گذشته شاهد راه اندازي رينگ 
صادراتي در كي��ش بوديم كه با توج��ه به حجم 
بالاي صادرات پتروشيمي كشورمان كه قريب به 
6 ميليارد دلار مي شود مي توان به آينده اين رينگ 
بسيار اميدوار بود بويژه آنكه بورس كالا ظرفيت و 
توانايي صد در صد مبادلات پتروشيمي كشورمان 

را دارد. 
شهميري تصريح كرد: سال جديد ظرفيت هاي 
فعاليت بورس كالا افزايش خواهد يافت و حجم و 
ارزش معاملات بورس نيز رشد قابل توجهي خواهد 

داشت.
وي در خصوص راهكارهاي توسعه بورس كالا 
گفت: مي بايد انگيزه هاي مصرف كنندگان كالاها 
را براي خريد از بورس بالا ببريم، مش��كل اصلي 
بس��ياري از خريداران و مصرف كنن��دگان كالا، 
كمبود نقدينگي است كه در صورتي كه مديريت 
بورس كالا س��ازكارهايي را براي ادامه پرداخت 
تس��هيلات اعتباري براي خريداران بورس انجام 
دهد مي تواند منجر به رش��د مضاع��ف حجم و 

ارزش معاملات در سال جديد گردد.
وي دومين پيشنهاد خود براي رونق مضاعف 
بورس كالا را در توجه وي��ژه مديران بورس كالا 
در اس��تفاده از ابزارهاي مالي جديد و بخصوص 
قرارداده��اي آتي دانس��ت و گف��ت: ابزارهاي 
مالي جديد همچ��ون قراردادهاي آتي در ايران 
بس��يار نوپا و ناش��ناخته هس��تند و مي بايد با 
فرهنگ سازي بيشتر، س��رمايه گذاران بيشتري 
را براي حضور در رينگ قراردادهاي آتي مجاب 

كرد. 
وي گفت: در صورتي كه بازار فيزيكي و بازار آتي 
در كنار هم فعال شوند در نتيجه با شفافيت بيشتر 

قيمت ها كشف  خواهد شد.
شهميري در سومين پيشنهاد خود به عملياتي 
كردن عرضه نقدي س��كه اش��اره ك��رد و افزود: 
خوش��بختانه اغلب فعالان بازار طلا و س��كه نظر 

مثبتي براي حضور سكه در بورس كالا دارند.
وي با اش��اره به تلاش چندين ساله بورس كالا 
براي پذيرش س��يمان گفت: در صورتي كه دولت 
مكانيزم تنظيم بازار سيمان را به بورس كالا بسپارد 
شاهد ثبات بيش��تر بازار س��يمان خواهيم بود و 
اميدوارم بزودي ش��اهد آغاز معاملات سيمان در 

بورس باشيم.
وي همچنين گفت: مي بايد كالاهايي همچون 
نفت كوره، بنزين و ... را نيز در بلند مدت در بورس 

پذيرش كرد.

روح الله مير صانعي مدير عامل 
كارگزاري پارس ايده بنيان: 

رسيدن به استانداردهاي 
جهاني و الگو برداري از بازارهاي 
كالايي معتبر و استاندارد جهان 
و استفاده از تجارب آنها از ديگر 

مسائلي است كه مي بايد از 
اهداف مديران بورس در آينده 

باشد. 

شهريار شهميري مدير عامل 
كارگزاري سهم آشنا  ابزارهاي 

مالي جديد همچون قراردادهاي 
آتي در ايران بسيار نوپا و 

ناشناخته هستند و مي بايد 
با فرهنگ سازي بيشتر، 

سرمايه گذاران بيشتري را براي 
حضور در رينگ قراردادهاي 

آتي مجاب كرد. 
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